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   منوچهر اسماعیلی، دوبلور مطرح و مرد 
هزارصدای ایران دوشنبه ۳۱ مردادماه دار فانی 
را وداع گفت. مجتبی نقی یی، مدیر دوبلاژ سیما 
در تأیید این خبر بیان کرد: متأسفانه منوچهر 
اسماعیلی براثر ایست قلبی در منزل خود دار 
فانی را وداع گفت. منوچهر اسماعیلی، دوبله 
فیلم های بیشماری را بر عهده داشته است و 
همچنین مدیر دوبلاژ آثار مختلفی بوده است. 
او به صحبت کردن به جای چند شخصیت در 
یک فیلم با صداهای متنوع و تیپ گویی )صحبت 
با صداهای مختلف( شهرت دارد. در سریال 
»هزاردستان اسماعیلی همزمان به جای شعبان 
)محمدعلی کشاورز(، رضا تفنگچی )جمشید 
مشایخی(، هزاردستان )عزت ا... انتظامی( و 
جمشید لایق صحبت کرد. منوچهر اسماعیلی، 
صداپیشگی در آثار سینمایی بسیاری را هم در 
کارنامه حرفه ای خود داشت. او به جای آنتونی 
کوئین در نقش حمزه در فیلم محمدرسول ا... 
)ص( صحبت کرده بود. اسماعیلی همچنین 
مک  استیو  چون  مطرحی  بازیگران  دوبله 
کوئین، همفری بوگارت، چارلتون هستون 
و کرک داگلاس را در کارنامه داشت. از میان 
بازیگران مطرح سینمای ایران هم که او دوبله 
نقش هایشان را برعهده داشته می توان به 
گویندگی به جای بهروز وثوقی در فیلم های 
متعددی همچون »قیصر«، »داش آکل«، »سوته 
دلان« و »رضا موتوری«، جمشید مشایخی در 
فیلم های »قیصر« و »کمال الملک«، داریوش 

ارجمند در سریال »امام علی )ع(« و فیلم »ناخدا 
خورشید« اشاره کرد. یکی از ماندگارترین 
هنرنمایی های اسماعیلی هم در فیلم »مادر« 
زنده یاد علی حاتمی بود که همزمان به جای 
۳ بازیگر یعنی محمدعلی کشاورز، جمشید 

هاشم پور و اکبر عبدی صحبت کرده بود.
   کرونا محدودیت ایجاد کرد

ناصر ممدوح در نخستین روز بدون منوچهر 
اسماعیلی با حسرت چنین می گوید: ۱۰ روز 
پیش بود که به عیادتشان رفتم و خوب بودند و 
قرار بود مرخص شوند. اما نمی دانم و در جریان 
نیستم که چطور فوت شدند. رفتن ایشان برای 
ما فاجعه است! این دوبلور پیشکسوت درباره  
در  اسماعیلی  منوچهر  فعالیت نکردن  علت 
سال های اخیر یادآور شد که کرونا فعالیت 
منوچهر اسماعیلی را محدود کرد. وی گفت: 
بیشتر فعالیت نکردن ایشان به علت کهولت سن 
بود؛ البته ایشان سن خیلی بالایی نداشتند اما 
عزیزانی مثل جلال مقامی، رعفت هاشم پور 
و ایرج رضایی زود از کار دست کشیدند. آقای 
اسماعیلی هم فعالیت داشتند اما در این یکی 
ـ دو سال اخیر، فعالیتشان به ویژه با آمدن کرونا 
کمتر شد و البته کرونا برای همه محدودیت 
ایجاد کرد. ممدوح درگذشت منوچهر اسماعیلی 
را ضایعه ای بزرگ عنوان کرد و ضمن تسلیت 
به اهالی فرهنگ و هنر و اهالی دوبله و خانواده 
مرحوم اسماعیلی، افزود: زنده یاد آقای منوچهر 
اسماعیلی از بزرگان دوبلاژ ایران بودند و در رأس 

هرم دوبله قرار داشتند و کارنامه بسیار بسیار 
درخشانی دارند و هرچه بگویم کم گفته ام. 
از نظر اخلاقی انسان فوق العاده و بذله گویی 
بودند. او با اعتقاد بر اینکه منوچهر اسماعیلی 
برای او و همکارانش اسطوره بود، یادآورشد: 
ایشان برای جامعه  هنری هم یک اسطوره بود 
و رفتن شان ضایعه  بزرگی برای ماست، از فقدان 
ایشان دلم گرفت. ممدوح در حسرت رفتن 
منوچهر اسماعیلی بیان داشت:  ای کاش آقای 
اسماعیلی می بودند و  ای کاش ۲۵ سال پیش بود. 
ایشان به جای بسیاری از شخصیت ها و تیپ های 
خارجی صحبت کردند. به جای  تری.توماس، 
پیترفالک و تیپ های مختلف. در فیلم های 
ایرانی نیز همینطور. به جای آقای انتظامی، آقای 
مشایخی، آقای کشاورز و دیگر هنرمندان. انتظار 

فوت ایشان را نداشتم.
  اسماعیلی گوشه گیر نبود

منوچهر والی زاده، دوبلور باسابقه با ابراز تاسف 
از درگذشت منوچهر اسماعیلی،، این شخصیت را 
یکی از عجایب جهان در دوبله می داند. والی زاده 
گفت: سالی که وارد دوبله شدم اولین شخصیتی 
که با او برخورد داشتم منوچهر اسماعیلی عزیز 
بود. ایشان واقعا بی بدیل بود. من در کنارش 
بسیار آموختم. منوچهر اسماعیلی انسان عجیبی 
بود. منوچهر والی زاده افزود: به جرأت می توانم 
بگوییم امروز دوبله یکی از بزرگ ترین گویندگان 
جهان را از دست داد. نسلی در حال از بین رفتن 
است و نسلی جدید جایگزین می شود و این قانون 
طبیعت است. منوچهر اسماعیلی واقعا استاد این 
کار بود. او بی نظیر و بی بدیل بود. حرفی نمی شود 
درباره  او زد؛ چون همه کارهایش موجود است و 
همه دیده اند و شنیده اند. من دیگر هرچه بگویم 
زیاده گویی است. ایشان واقعا یک بود و در دنیا 
بی نظیر بود. اگر چنانچه دوبله ای در دنیا وجود 
داشته باشد، منوچهر اسماعیلی در رأسش قرار 
داشت. خدا بیامرزد. والی زاده سپس درباره 
اینکه فکر می کنید چرا مرحوم اسماعیلی اواخر 
عمرش بیشتر گوشه گیری می کرد؟ توضیح 
داد: این اواخر ایشان مریض احوال بود و مساله 
گوشه گیری نیست. به هرحال کاری که باید 
می شد تقریبا ایشان انجام بدهد پیش نمی آمد و 
چون سنش بالای ۸۰ بود این اواخر کسل بود و 

به آن صورت کار نمی کرد. 

  »شب های مافیا« دیگر 
کارکرد ندارد

 منوچهر اسماعیلی درگذشت

مرد هزار صدای دوبله

به خوانندگی استاد پیشکسوت
»در مقام مثنوی« منتشر شد

آلبوم موسیقی »در مقام مثنوی« با نوازندگی 
»نی« سیامک جهانگیری و خوانندگی مظفر 
شفیعی از هنرمندان پیشکسوت موسیقی 
ایرانی پیش روی مخاطبان قرار گرفت. »در 
مقام مثنوی« عنوان یکی از تازه ترین آثار 
منتشر شده در بازار موسیقی است که طی 
روزهای اخیر توسط نشر »ماهور« با نوازندگی 
نی سیامک جهانگیری و خوانندگی مظفر 
شفیعی در دسترس شنوندگان قرار گرفته 
است. »مثنوی در آواز ابوعطا«، »مثنوی در 
آواز بیات ترک«، »مثنوی در آواز افشاری«، 
»مثنوی در آواز دشتی«، »مثنوی در دستگاه 
شور«، »مثنوی در دستگاه نوا« آثاری هستند 
که در مجموعه اول منتشر شده اند. ضمن 
اینکه »مثنوی در آواز بیات اصفهان«، »مثنوی 
در دستگاه همایون«، »مثنوی در دستگاه 
سه گاه«، »مثنوی در دستگاه چهارگاه«، 
»مثنوی در دستگاه ماهور«، »مثنوی در 
دستگاه راست پنجگاه« هم آثار مجموعه 
دوم را تشکیل می دهند. اگرچه قالب مثنوی 
در ادبیات ایران از نظر فرم مشخصات ویژه ای 
دارد و در محتوا نیز نقش روایتگری دارد، 
که می تواند در برگیرنده مضامین متنوعی 
از غنایی و حماسی باشد. در موسیقی نیز با 
همین عنوان در برخی آوازها با دستگاه های 
موسیقی ایرانی قالب فرمال معینی را نمایان 
کرده روایتگری خود را در معرفی محتوای مُدال 
هر آواز یا دستگاه ارائه می کند. از این رو مثنوی 
در موسیقی ایرانی غالبا در انتهای هر دستگاه یا 
آواز اجرا می شود و بیانگر چکیده ای از ساختار 
مدهای اصلی آن دستگاه یا آواز است که 
شنونده با شنیدن آن به عصاره اصلی دستگاه 
یا آواز مربوطه پی خواهد برد. قالب مثنوی در 
ادبیات فارسی از محبوبیت بسیار و نیز سابقه ای 
طولانی برخوردار است. البته درباره سابقه 
مثنوی خوانی در موسیقی ایرانی و اینکه از چه 
زمانی این امر مرسوم و متداول شده اطلاع 
دقیقی و موثقی در اختیار نیست. با اینکه قالب 
مثنوی به طور معمول به روایت داستان با شرح 
واقعه ای می پردازد، اما در مقطع معنی از آن 
و در لابه لای خط داستان شاعر چند بیتی را 
بیان مفهوم کلی و فراگیر اختصاص می دهد تا 
نتیجه یا چکیده ای را با تاکید به مخاطب خود 
یادآور شود. منطقی به نظر می رسد که ابیاتی که 
در ردیف آوازی به کار می روند از همین دست 
ابیات انتخاب و خوانده شوند. مثنوی در اوزان 
عروضی متنوعی سروده می شوند. اما در ردیف 
آوازی از وزن معروف »فاعلاتن فاعلاتن فاعلن« 

بیشتر استفاده می شود. 

 سعیـــد ابوطالـــب از ســـاخت 
رئالیتـــی شوی جدید خود با نام 
»پدرخوانده« خبر داد و اعلام کرد: 
در  مافیا«  »شب های  ضعف های 
کار جدیدش رفع شده است. سعید 
کارگردان  و  تهیه کننده  ابوطالب 
»شب های مافیا« که در حال ساخت 
رئالیتی شوی جدیدی است، گفت: 
»مجموعه جدیدی می سازیم که یک 
رئالیتی شو با موضوع بازی مافیاست. 
»پدرخوانده« سناریوی پیچیده ای 
دارد و فقط یکماه بازیگران مشغول 
یادگیری و تمرین آن بوده اند.« او 
افزود: »از اولین فصل برنامه در دو 
سال پیش تا به حال ما رفته رفته 
اشکالاتمان را برطرف کردیم. خود من 
شخصا همه پیام ها و نظرات مخاطبان 
را می خوانم.« ابوطالب تاکیدکرد: »این 
رئالیتی شو رکورد همه برنامه های 
مشابه را شکسته و تا جایی که من 
این چهار فصل بیش  می دانم در 
از ۱ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دقیقه 
فقط از طریق پلتفرم فیلیمو دیده 
شدیم. این برنامه ساز درباره اینکه 
چرا آن سبک و سناریو را کنار گذاشته 
است، توضیح داد: »مافیا با سبک و 
شیوه های مختلفی بازی می شود و 
ما آن را حتی الامکان در سناریوی 
کردیم،  ساده  رئالیتی شویمان 
مخاطبان نقاط ضعف آن سناریو را 
به ما تذکر دادند و این ضعف ها به مرور 
حل شد. در فصل چهارم متوجه شدیم 
این سناریو دیگر کارکرد ندارد. چون 
مخاطب ما این بازی را دَه ها بار دیده و 
بازی برایشان جذابیت پیگیری ندارد. 
او تصریح کرد: »بازی قدری بیش از 
اندازه برای بازیگرانی که مقابل دوربین 

بودند اهمیت پیدا کرده است.« 

 جمشید حقیقت شناس:
موضوع اصلی هنر، کیفیت است

جمشید حقیقت شناس، استاد کارگاه و داور بخش نقاشی 
بیست ونهمین جشنواره هنرهای تجسمی جوانان ایران 
درباره ملاک های داوری آثار این بخش توضیحاتی ارائه کرد. 
حقیقت شناس درباره آثار رسیده به این دوره از جشنواره 
گفت: آثار خوبی برای جشنواره ارسال شده بود اما متاسفانه 
ما گنجایش همه دوستان را نداشتیم و مجبور بودیم گزینشی 
عمل کنیم. وی درباره ملاک های انتخاب افراد در این بخش 
توضیح داد: خیلی از افرادی که در جشنواره شرکت کرده بودند، 
خودشان هنرمند بودند و اصلا نیازی به این کارگاه ها نداشتند، 
بلکه باید همین روند را ادامه می دادند، در نتیجه جشنواره چیزی 
به آنها اضافه نمی کرد. تعدادی از شرکت کنندگان نیز هنوز 
اوایل راه بودند و ترجیحا باید مسیر را به صورت آکادمیک ادامه 
می دادند تا به نقطه قابل قبولی برسند، اما در این میان عده ای 
بودند که کارشان خوب بود و برای رفع اشکال خود احتیاج 
به راهنمایی داشتند. حقیقت شناس بیان کرد: در اینجا بحث 
آموزش مطرح نبود زیرا ما در مدت زمان کوتاه نمی توانیم چیزی 
را به شرکت کنندگان آموزش دهیم بلکه باید باب گفت وگو 
درباره آثار باز باشد تا هنرمندان مشکلات خود را رفع کنند. 
وی با اشاره به اینکه باید مرز میان رشته های مختلف کم رنگ 
شود، گفت: قطعا در فضای جشنواره که رشته های مختلفی در 
آن حضور دارند، فضای هنرمندان نیز به سمت بینارشته ای 
شدن حرکت می کند، اما شخص من ترجیح می دهم که در 
این جشنواره رشته ها حذف شوند و ما تنها هنرمندان را انتخاب 
کنیم، در این صورت دیگر مهم نیست که چه کسی در چه 
رشته ای شرکت کرده و چه فعالیتی داشته است و مجموعه ای از 
استادان با همه هنرجویان کار می کنند و هنرجویان رشته های 
مختلف با هم حرف می زنند و آشنا می شوند. این هنرمند نقاش 
همچنین درباره دستاوردهای شرکت در جشنواره بیان کرد: 
قطعا شرکت کنندگان در فضای جشنواره دوستان خوبی پیدا 
می کنند و از این طریق شبکه های خوبی با موضوع هنر در کشور 
به وجود می آید. این آشنایی ها باعث می شود کارهای موازی 
کمتر شود زیرا وقتی هنرمندان با آثار یکدیگر آشنا می شوند، 
سعی می کنند دنبال ویژگی های کاری شاخص خود بروند. 
وی عنوان کرد: عرصه هنر برنده و بازنده ندارد. موضوع اصلی 
هنر، کیفیت است و همه افرادی که کار هنری می کنند باید به 
این کیفیت دست پیدا کنند. عرصه هنر باید متنوع باشد، زیرا 
هرنوع آدمی با هر سبک و نگرشی در هنر لازم است و وقتی برای 
یک جشنواره رقابت و جایزه تعریف کنیم، در واقع موضوعیت 
آن رویداد و جمع شدن هنرمندان کنار هم را از بین می بریم. 
استاد کارگاه جشنواره هنرهای تجسمی جوانان در پایان گفت: 
با کم شدن سطح استرس شرکت کنندگان در جشنواره هنرهای 
تجسمی جوانان، هنرمندان می توانند کارهای یکدیگر را رصد 
کنند و از همه مهم تر اینکه به کارهای خودشان نیز توجه کنند، 
زیرا امروزه مشکل بزرگ هنر معاصر ما این است که هنرمندان 

درکی از خود و کاری که می کنند، ندارند.

آرنوت پاولز؛ رئیس هیات اتحادیه اروپا در کابل، از اخراج 
خود از افغانستان )توسط حکومت سرپرست طالبان( خبر 
داد. به گزارش ایرنا از خبرگزاری »جمهور« افغانستان، 
آرنوت پاولز در حساب توئیتری خود نوشت: به زودی به 
ماموریت خودم در افغانستان پایان می دهم و کابل را ترک 
خواهم کرد.« او افزود:  شما می توانید یک دیپلمات را از 

افغانستان اخراج کنید؛ اما نمی توانید افغانستان را عاری 
از دیپلمات کنید. وی ادامه داد: به زودی رافائل لایدیک 
به عنوان رئیس هیات اتحادیه اروپا در افغانستان جایگزین 
او خواهد شد. این در حالی است که آرنوت پاولز به تازگی 
در یک مصاحبه اختصاصی با تلویزیون »طلوع نیوز« گفته 
بود: بازگشایی مدارس دخترانه مهم ترین خواست اتحادیه 

اروپا در افغانستان است. به گفته او، در گام دوم اجازه دادن 
به زنان برای بازگشت به کار و در درجه سوم مسائلی از قبیل 
حقوق بشر و آزادی رسانه ها برای اتحادیه اروپا مهم است. 
او همچنین از شکل گیری یک سیستم سیاسی موثر و 
همه شمول در افغانستان به عنوان یکی از اولویت های اتحادیه 
اروپا در این کشور نام برده است. آرنوت پاولز تاکید کرد که 
خواست های جامعه جهانی برای ایجاد حکومت همه شمول 
و دادن حق کار و آموزش به زنان به معنای دخالت در مسائل 
داخلی افغانستان نیست. مسئولان حکومت طالبان تاکنون 

در این مورد اظهارنظری نکردند.

با شکست در دادگاه تجدیدنظر

رئیس هیات اتحادیه اروپا از کابل اخراج شد

بیـــن المـــلل

دبیرکل سازمان ملل متحد هشدار داد: خطر اتمی در 
حال حاضر در بالاترین سطح در دهه های اخیر قرار دارد. 
به گزارش فارس، »آنتونیو گوترش« دبیرکل سازمان ملل 
متحد گفت: خطر اتمی در حال حاضر در بالاترین سطح در 
دهه های اخیر قرار دارد. به گزارش خبرگزاری »تاس«، وی 
در نشست شورای امنیت سازمان ملل متحد افزود: خطر 
اتمی به بالاترین حد خود در دهه های اخیر رسیده است. 
کشورهای دارای سلاح اتمی باید متعهد به »عدم استفاده 
اولیه« از این سلاح ها باشند. وی ادامه داد: آ نها همچنین 
باید به کشورهایی که تسلیحات اتمی ندارند اطمینان دهند 
که از سلاح های اتمی علیه شان استفاده نخواهند کرد یا 
تهدید به استفاده از آنها نمی کنند و در کل شفاف باشند. 
گوترش تصریح کرد: ما به همه کشورها نیاز داریم که دوباره 

به جهانی عاری از سلاح های اتمی متعهد شوند و از هیچ 
تلاشی برای آمدن به میز مذاکره به منظور کاهش تنش ها 
و پایان دادن به مسابقه تسلیحات اتمی، یک بار برای 
همیشه، دریغ نکنند. اخیرا »ماریا زاخارووا« سخنگوی 
وزارت خارجه روسیه تلاش کشورهای غربی برای معرفی 
روسیه به عنوان یک کشور تهدیدکننده تسلیحات اتمی را 
غیرقابل قبول خواند و یادآورشد: واشنگتن و متحدانش 
پس از برانگیختن تشدید بحران اوکراین و به راه انداختن 
یک رویارویی ترکیبی شدید با روسیه، به طور خطرناکی 
در آستانه درگیری نظامی آشکار با کشورمان که به معنای 
درگیری مسلحانه مستقیم قدرت های اتمی است، قرار 
گرفته است. بدیهی است که چنین برخوردی با تشدید 
تنش اتمی همراه خواهد بود. پیش تر، »دیمیتری مدودف« 

معاون رئیس شورای امنیت روسیه با هشدار درباره 
عرضه تسلیحات غرب به اوکراین و آموزش نظامیان این 
کشور برای نبرد با روسیه گفت: این گونه اقدامات خطر 
تبدیل شدن به یک جنگ اتمی تمام عیار را دارد. مدودف 
بیان داشت: غرب از طریق اوکراین یک جنگ نیابتی علیه 
روسیه به راه انداخته است. وی سپس درباره عواقب آن 
هشدار داد و گفت: پمپاژ تسلیحات به اوکراین از طریق 
کشورهای ناتو، آموزش نظامیان این کشور در زمینه 
استفاده از تجهیزات غرب، اعزام مزدور و برگزاری رزمایش 
کشورهای عضو ناتو در نزدیکی مرز ما همگی احتمال تقابل 
آشکار و مستقیم ناتو و روسیه را به جای »جنگ نیابتی« 
افزایش می دهد. معاون رئیس شورای امنیت روسیه تصریح 
کرد: چنین تقابلی )بین روسیه و ناتو( همیشه خطرات 
تبدیل شدن به یک جنگ اتمی تمام عیار را دارد و این 
یک سناریوی فاجعه بار برای همه است. بنابراین به خود و 
دیگران دروغ نگویید. فقط باید به عواقب احتمالی اعمال 

خود فکر کنید.

آنتونیو گوترش: 

خطر اتمی به بالاترین حد خود رسیده است

با شکست در دادگاه تجدیدنظر
 نخست وزیر سابق مالزی 

راهی زندان شد
نجیب رزاق، نخست وزیر سابق مالزی، در آخرین 
درخواست تجدیدنظر برای لغو محکومیت ۱۲ ساله مرتبط 
با رسوایی چند میلیارد دلاری ۱MDB، یکی از بزرگ ترین 
کلاهبرداری های مالی جهان، شکست خورد و راهی زندان 
شد. به گزارش ایسنا به نقل از وب سایت روزنامه گاردین، 
یک هیات ۵ نفره دادگاه فدرال اعلام کرد که به اتفاق آرا 
دریافته است که درخواست تجدیدنظر نجیب رزاق فاقد 
وجاهت قانونی است. نجیب رزاق که با قرار وثیقه آزاد شده 
و در انتظار تجدیدنظر بود، بلافاصله با اجرای حکم روبه رو 
خواهد شد. او اولین نخست وزیر مالزی خواهد بود که به 
زندان می افتد. نجیب رزاق ۶۹ ساله، هرگونه تخلف در 
رابطه با رسوایی صندوق دولتی ۱MDB  را که برای ترویج 
توسعه ایجاد شده است، رد می کند. تخمین زده می شود 
که میلیاردها دلار از این صندوق خارج شده و به حساب های 
بانکی خصوصی خارج از کشور منتقل شده باشد. این 
رسوایی دولت نجیب رزاق را سرنگون کرد و تحقیقات در 
سراسر جهان از جمله در سنگاپور، سوئیس و ایالات متحده 
را کلید زد. در ژوئیه ۲۰۲۰، نجیب رزاق به دلیل دریافت 
غیرقانونی حدود ۱۰ میلیون دلار از یک واحد سابق 
صندوق دولتی ۱MDB، بابت نقض اعتماد، سوءاستفاده 
از قدرت و پولشویی مجرم شناخته شد. نجیب رزاق به ۱۲ 
سال زندان و پرداخت ۲۱۰ میلیون رینگیت )۴۰ میلیون 
پوند( جریمه محکوم شد. نجیب رزاق در جریان استیناف 
خود که هفته گذشته آغاز شد، ادعا کرد: حقم برای محاکمه 
عادلانه تضعیف شده است. روز سه شنبه، او با بیان اینکه 
همسر قاضی ارشد دادگاه قبلا در رسانه های اجتماعی از 
او انتقاد کرده بود و این می تواند منجر به جانبداری شود، 
به دنبال حذف قاضی ارشد برآمد. او در درخواست خود بیان 
داشت که یافته های دادگاه ممکن است آلوده به جانبداری 
تلقی شود و تصور عمومی از استقلال قوه قضائیه مورد 
تردید قرار خواهد گرفت. این نخست وزیر پیشین مالزی 
که تنها چند هفته قبل از شروع درخواست تجدیدنظرش، 
تیم حقوقی خود را جایگزین کرد، همچنین مدعی 
حق خود برای یک محاکمه عادلانه شده بود زیرا دادگاه 
درخواست های او برای به تعویق انداختن جلسات رسیدگی 
را رد کرده بود تا به نمایندگان جدیدش فرصت آمادگی 
داده شود. دادگاه همچنین تلاش او برای ارائه شواهد 
جدیدی را که می توانست موجب محاکمه مجدد در مورد 
اتهامات سوگیری توسط قاضی دادگاه عالی شود که او را 
در سال ۲۰۲۰ محکوم کرد، رد کرد. نجیب رزاق با پنج 
محاکمه جداگانه مرتبط با ۱MDB  مواجه است. همسر 
او، روسما منصور، نیز به اتهام فساد در حال محاکمه است. 
او همچنین از قاضی ارشد رسیدگی به پرونده فساد مالی 
خود خواسته بود تا از گروه تجدیدنظر این پرونده خودش 

را کنار بکشد.

 خبــــر
 چاووش اوغلو: 

چند کشور ناتو خواهان ادامه جنگ 
اوکراین هستند

وزیرخارجه ترکیه گفت: کشورهایی در غرب وجود 
دارند که خواهان ادامه جنگ اوکراین هستند، از 
جمله ایالات متحده و برخی دیگر از اعضای ناتو. به 
گزارش فارس، »مولود چاووش اوغلو« اظهارکرد: 
تعدادی از کشورها خواهان ادامه درگیری در اوکراین 
هستند. از جمله کشورهای عضو ناتو. منظور من نه فقط 
ایالات متحده، بلکه )سایر( کشورهای عضو ناتو است. 
به گزارش خبرگزاری »تاس«، او در مصاحبه با شبکه 
تلویزیونی »هابر گلوبال« افزود: کسانی هم بودند که 
می خواستند توافقنامه غلات را خراب کنند. اما آمریکا 
اینطور نبود. ایالات متحده در انعقاد قرارداد غلات از 
جمله لغو محدودیت ها بر صادرات کودهای روسی و 
رفع انسداد بنادر و برداشتن محدودیت ها در عملیات 
بانکی مشارکت داشت. با این حال برخی کشورهای 
اروپایی بودند که می خواستند در این زمینه خرابکاری 
کنند. ما امید خود را از دست نمی دهیم و به تلاش 
ادامه می دهیم. بسته ای از اسناد مربوط به حل وفصل 
موضوع عرضه موادغذایی و کود در بازارهای جهانی 
۲۲ ژوئیه )۳۱ تیر( در استانبول امضا شد. براساس 
یادداشت روسیه و سازمان ملل متحد، سازمان ملل 
متعهد شد برای رفع محدودیت های ضدروسی که مانع 
صادرات محصولات کشاورزی و کود می شود، تلاش 
کند. سند دیگری سازوکاری را برای صادرات غلات از 
بنادر دریای سیاه تحت کنترل اوکراین در نظر گرفته 
است. توافق بین روسیه، ترکیه، اوکراین و سازمان ملل 
متحد امکان ایجاد یک مرکز هماهنگی چهارجانبه را 
برای جست وجوی کشتی های حامل غلات به منظور 
جلوگیری از قاچاق اسلحه و جلوگیری از هرگونه 
)عملیات( پرچم دروغین فراهم می کند. روسیه بارها 
درباره توسعه ناتو در اروپا به ویژه مرزهای خود هشدار 
داده است. مسکو بر این باور است که به دلیل سیاست 
خصمانه و روس هراسی غرب، بحران کنونی اوکراین 
روی داده است. پوتین پیش تر گفته بود که مسکو برای 
پاسخ گفتن به تحرکات ناتو و گسترش این ائتلاف 
نظامی غربی به سمت شرق، گزینه های مختلفی دارد. 
کشورهای غربی به ویژه آمریکا و انگلیس از آغاز بحران، 
با اعمال انواع تحریم ها علیه مسکو و ارسال سلاح و 
تجهیزات به اوکراین و ممانعت از نشستن کی یف سر 
میز مذاکرات صلح، به درگیری ها در این کشور دامن 
زده اند. اخیرا معاون وزیر خارجه روسیه گفت: این 
کشور نمی خواهد ایالات متحده به یک طرف درگیری 
در اوکراین تبدیل شود، اما واشنگتن هشدارها را جدی 
نمی گیرد. نشریه آمریکایی »پولیتیکو« در گزارشی 
جدید اعلام کرد: مقامات ایالات متحده احتمالا ارسال 

تسلیحات خاص به کی یف را علنا اعلام نمی کنند.

 دیمیتری مدودف:

جاه طلبی »اوکراین« برای الحاق به ناتو از بین رفت
کوتــــاه

معاون شورای امنیت ملی روسیه اعتقاد دارد که به دلیل 
حمله روسیه به اوکراین، جاه  طلبی های مقامات کی یف برای 
پیوستن به ناتو از بین رفته است. به گزارش فارس، دیمیتری 
مدودف خطاب به اوکراین اعلام کرد: تنها راه دریافت 
تضمین های امنیتی، توافق با مسکو است. نخست وزیر 
اسبق و رئیس جمهور پیشین روسیه با انتشار یک یادداشت 
در صفحه تلگرام خود درباره اوکراین و درخواست رهبران 
غربگرای این کشور برای پیوستن به ناتو اظهارنظر کرد. به 
گزارش خبرگزاری تاس، دیمیتری مدودف در این مطلب 
تاکید کرد که »عملیات نظامی ویژه روسیه در اوکراین«، 
جاه طلبی های مقامات کی یف برای الحاق اوکراین به ناتو 
از بین رفته است. معاون شورای امنیت ملی روسیه خطاب 
به مقامات کی یف تاکید کرد: تنها حصول توافق با مسکو 
می تواند برای اوکراین تضمین های امنیتی را فراهم کند. 
این مقام ارشد مسکو تصریح کرد: برای همه روشن است 

که هیچ همسایه ای هرگز نمی تواند تضمینی به آنها بدهد، 
هر چند به شدت از روسیه متنفر باشند و اکنون هیچ کس با 
پذیرش اوکراین در ناتو موافقت نخواهد کرد. اگر چه برخی 
از روس هراسان در اتحادیه )ناتو( وجود دارند اما آنها دست 
به خودکشی نمی زنند. این نتیجه مستقیم عملیات نظامی 
ویژه است. دیمیتری مدودف خاطرنشان کرد: آنها )مقامات 

اوکراین( هراز چند گاهی با همسایگان بی اهمیت، به ریاست 
بازنشستگان فراموش شده، جلساتی برگزار می کنند یا 
دوباره ناتو را به یاد می آورند. با این حال، تنها توافق با روسیه 
می تواند )به اوکراین( تضمین های امنیتی ارائه دهد. وی 
ادامه داد: اما مقامات اوکراینی که با پول و موشک های 
غربی تحریک شده بودند، )توافق با روسیه( را رد کردند که 
در نتیجه، چشم انداز تضمین ها برای اوکراین بسیار تیره و 
تار است. رئیس جمهور و نخست  وزیر پیشین روسیه هشدار 
داد: رژیم در کی یف می داند که برای )رهبران فعلی اوکراین( 
هیچ تضمینی برای امنیت وجود ندارد و نمی تواند وجود 
داشته باشد. حتی ایالات متحده تضمینی برای آینده روشن 
به زلنسکی ارائه نخواهد کرد. چون )انجام چنین کاری( 
بی معناست. مدودف معتقد است که در حال حاضر وضعیت 
اوکراین به نفع دولت بایدن است، اما »این موضوع به زودی 

پایان خواهد یافت.« 


